



Strasbourg, 21 October / octobre 2024

**CDL-PI(2024)015**

Or. Engl./Fr.

**EUROPEAN COMMISSION FOR DEMOCRACY THROUGH LAW**  
(VENICE COMMISSION)

**COMMISSION EUROPEENNE POUR LA DEMOCRATIE PAR LE DROIT**  
(COMMISSION DE VENISE)

**Information on the follow-up to**

**BOSNIA AND HERZEGOVINA - Opinion on certain questions  
relating to the functioning of the Constitutional Court of Bosnia  
and Herzegovina  
([CDL-AD\(2024\)002](#))**

presented at the 139<sup>th</sup> Plenary Session (Venice, 21-22 June 2024)

-----

**Informations sur les suites données sur**

**BOSNIE-HERZÉGOVINE - Avis sur certaines questions relatives au  
fonctionnement de la Cour constitutionnelle de Bosnie-Herzégovine  
([CDL-AD\(2024\)002](#))**

présentées lors de la 139<sup>e</sup> session plénière (Venise, 21-22 juin 2024)

- **Bosnia and Herzegovina: Opinion on certain questions relating to the functioning of the Constitutional Court of Bosnia and Herzegovina ([CDL-AD\(2024\)002](#))**

At its 138th Plenary Session of March 2024, the Venice Commission adopted its Opinion on certain questions relating to the functioning of the Constitutional Court of Bosnia and Herzegovina, in which the Venice Commission replies to eight questions posed by the President of the Constitutional Court on measures that could be taken in a situation in which the authorities deliberately block the appointment of judges to the Constitutional Court. In this Opinion, the Venice Commission inter alia found that, considering the overarching constitutional principle of a functioning Constitutional Court, allowing acting judges to continue their mandate beyond the age of 70 until a successor is appointed would not run counter to Article VI(1)c of the Constitution of Bosnia and Herzegovina and that, in case the term of the current judges is indeed extended, the work of the Constitutional Court would continue to be in accordance with the Constitution and therefore legitimate. Furthermore, given the status of the Rules of the Constitutional Court in the hierarchy of norms, such a possibility can be and would need to be stipulated in the Rules.

On 30 May 2024, the Constitutional Court of Bosnia and Herzegovina decided to add a new provision to its Rules, providing that “exceptionally, if the relevant authority does not elect a new judge by the date of termination of office of a judge by reason of age”, the acting judge will continue his/her mandate until his/her successor assumes office.

- **Bosnie-Herzégovine : Avis sur certaines questions relatives au fonctionnement de la Cour constitutionnelle de Bosnie-Herzégovine ([CDL-AD\(2024\)002](#))**

Lors de sa 138<sup>e</sup> session plénière de mars 2024, la Commission de Venise a adopté son avis sur certaines questions relatives au fonctionnement de la Cour constitutionnelle de Bosnie-Herzégovine, dans lequel la Commission de Venise répond à huit questions posées par le Président de la Cour constitutionnelle sur les mesures qui pourraient être prises dans une situation où les autorités bloquent délibérément la nomination de juges à la Cour constitutionnelle. Dans cet Avis, la Commission de Venise a notamment estimé que, compte tenu du principe constitutionnel primordial d'une Cour constitutionnelle qui fonctionne, le fait d'autoriser les juges en exercice à poursuivre leur mandat au-delà de l'âge de 70 ans jusqu'à la nomination d'un successeur ne serait pas contraire à l'article VI(1)c de la Constitution de Bosnie-Herzégovine et que, dans le cas où le mandat des juges en exercice serait effectivement prolongé, les travaux de la Cour constitutionnelle continueraient d'être conformes à la Constitution et, par conséquent, légitimes. En outre, vu le statut du Règlement de la Cour constitutionnelle dans la hiérarchie des normes, une telle possibilité peut être et devrait être stipulée dans le Règlement.

Le 30 mai 2024, la Cour constitutionnelle de Bosnie-Herzégovine a décidé d'ajouter une nouvelle disposition à son règlement, prévoyant que « exceptionnellement, si l'autorité compétente n'élit pas un nouveau juge à la date de cessation des fonctions d'un juge en raison de son âge », le juge intérimaire poursuivra son mandat jusqu'à ce que son successeur prenne ses fonctions.